
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.48891  

-0.55% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.31360
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 Българска народна банка

Sofix: 370.21 
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BG40: 115.54

+0.37% 
Българска фондова борса
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Свят ▶ 7
Новини  ▶ 4

Сръбски министър се 
обяви против участието 
на Белград в АЕЦ 
“Белене”

Михаил Ходорковски беше 
осъден за кражба на 
200 млн. т петрол

Повече 
чужденци 
пътуват в 
България, 
по-малко 
българи - 
зад граница

Новини ▶ 4

Новини ▶ 5

Обзор ▶ 10-11

е понижението 
в цената 
на газа от 
Нова година

2010 не беше 
годината на 
съдебната 
реформа 

5.17%

Михаил Ходорковски беше 
осъден за кражба на 
200 млн. т петрол

КТБ се насТани в 
“БулгарТаБаК”

В края на годината Корпоративна търговска банка 
на Цветан Василев се оказа официално собственик 
на 8.11% от “Булгартабак”. Така банката се 
превръща в незаобиколим фактор след очакваната 
приватизация на държавните 80% от тютюневия 
холдинг ▶ 6
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Печеливш
Стив джобс  

Губещ
Юлия Тимошенко 
 

Wall Street Journal определи таблета iPad за продукт 
на годината. Като дебютен продукт iPad се ползва с 
изключително висока популярност, за което свидетел-
ства и големият брой приложения, написани за устрой-
ство на Apple, коментира изданието. За най-гръмки 
провали американското издание посочва проектите 
Google TV и TiVo Premiere.

Бившият премиер на Украйна Юлия Тимошенко отново ще 
бъде разпитана от прокуратурата в сряда. Тя е разследвана 
по две дела. Едното е за нецелесъобразно изразходване на 
средства, а другото за закупуването на 1000 автомобила 
за спешна помощ по завишени цени. Тимошенко смята, че 
разследването срещу нея е политическо преследване и опит 
да се окаже натиск на опозицията.

Мнения

акции на „Булгартабак 
холдинг” са заложени в 
кТБ. Ха-ха, банката на 
Доган започва да пълни 
„Булгартабак”, ясно защо 
толкоз приватизации на 
дружеството провалиха 
досега ДПС. Честито на 
всички нов собственик 
още преди приватизаци-
ята! 

Мирко

„Вълкът козината си 
мени, но нрава никога”! 
Мутрата поста си сменя, 
но нрава никога.  

димов

"Скайп" се вдигна. Голяма 
драма. Проблемите със 
"Скайп" бяха приети така 
все едно няма ток, вода и 
храна едновременно. 

Петров

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Изгубени на бор-
сата. Чаканата 
като спасение се-
рия от листвания 

на държавни компании се 
отложи.  

2 Светът забрави 
за финансовата 
криза. Водещи-
те американски 

индекси Dow Jones и S&P 
500 донесоха по над 10% 
доходност през 2010 г.  

3 Намаляват пъту-
ванията в чужби-
на. Транзитните 
преминавания на 

чужденци през страната 
формират най-голям от-
носителен дял от общия 
брой посещения.

Предизборни хубости

Според легендите преди 2000 години на остров Св. кирик се е извисявала огромната бронзова статуя на бог аполон СНИМКа ShuTTerSTock▶

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49163 

+0.37%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30640

     -0.37%  
Българска народна банка

Sofix: 370.92 

    +0.33% 
Българска фондова борса

BG40: 115.11

+0.10%
Българска фондова борса

Понеделник
27 декември 2010, брой 246 (5057)

Свят ▶ 9
Компании ▶ 6

Корпоративна търговска 
банка вече държи над 
5% от “Булгартабак 
холдинг”

Годишен обзор
▶ 12-13

Кризата 
отказа някои 
страни 
кандидатки 
от еврото

Годишен обзор 
▶ 14-15

Новини▶ 4

Кабинетът 
отвърна на 
критиките за 
Шенген с 
екшън план 
за 11 млн. лв. 

Достъпът до 
кредитиране ще 
се улесни през 
следващата 
година

Борсата 
отново е 
в изходна 
позиция

Ново ръководство и 10% 
спад на индекса Sofix - това 
са единствените новини от 
Българската фондова борса за 
2010 г. Обещанията на държавата 
за подкрепа на капиталовия пазар 
и да продава дялове от държавни 
компании чрез борсата отново 
остават за следващата година
▶ 10-11

Сривът на Skype разкри 
рисковете на  
облачните мрежи 
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След Йерусалим да се готвят 
Ню Йорк и Рио де Жанейро
Созопол ще инвестира 
половин милион лева 
в нео арт Аполон

Какво им липсва на турис-
тическите градчета от Бъл-
гарското Черноморие, за да 
се справят с кризата, отлива 
на туристи и бетонизиране-
то? Според общинския съ-
вет на Созопол отговорът е 
един - статуя. По-конкретно 
13-метров бронзов исполин, 
който заедно с постамента 
си ще стигне до впечатля-
ващите 17 метра и ще се 
вижда от всяка точка на 
Бургаския залив. 

Бронз и злато
Статуята на Аполон ще бъ-
де поставена на входа на 
пристанището до остров 
Свети Кирик а цената й ще 
стигне до 600 хил. лв. От 

тях 450 хил. лв. са общин-
ски, а останалите би трябва-
ло да се съберат от дарения. 
Кметът на града Панайот 
Рейзи обясни, че сумата не 
е крайна и може общината 
да я дофинансира.

С поставянето на статуята 
на Аполон ще се осъществи 
амбицията на общинското 
ръководство да развива кул-
турен туризъм и “Созопол 
да се нареди до градове като 
Рио де Жанейро, Барселона, 
Ню Йорк и други, които имат 
статуи символи. Статуята ще 
е символ на моя град”, ко-
ментира кметът Рейзи.

Под въпрос
В античния град Аполония е 
имало 17-метрова статуя на 
Аполон, изработена от един 
от най-великите майстори 
на Гърция - Каламис. Ста-
туята е изчезнала безслед-

но, а опитите на поколения 
археолози да я открият ос-
тават без резултат. Затова е 
похвално, че общината иска 
да възстанови този символ 
на града, който да остане 
като културен паметник за 
следващите поколения.

Статуята е предложена от 
Панайот Рейзи  директно на 
общинския съвет. Не е про-
веждан конкурс, изборът е 
едноличен - на кмета, пък 
бил той и след консултации 
с “видни и големи българ-
ски архитекти”. Имало е 
идея статуята да е изпъл-
нена в класически античен 
стил, но явно арт пристрас-
тията на кмета клонят към 
модернизма.

Приоритетите
Интересен факт е, че общи-
ната има средства, за да на-
пудри предизборно имиджа 

си (статуята трябва да бъде 
открита през септември до-
година, а кметските избори 
са два месеца по-късно), 
но нямаше за реконструк-
ция на църквата, в която 
се помещават обявените за 
мощи на Св. Йоан. Общи-
ната не може да финансира 
проекти, свързани със соб-
ственост, която не е нейна, 
обясниха от пресцентъра на 
кметството. Но реално има 
механизми, с които да го 
прави. Въпрос на избор.

Притеснителна е прецен-
ката на общинския съвет, 
че статуята ще допринесе 
повече за културния тури-
зъм в града, отколкото ин-
вестицията в рушащите се 
археологически и културни 
паметници. Статуята едва 
ли ще доведе до поток от ту-
ристи към града, както не се 
появи очакваният поток от 

поклонници. Това поставя 
под съмнение рентабилност-
та на инвестицията и на 
самия общински съвет на 
Созопол, който се съобра-
зява безпрекословно с всяко 
желание на кмета. 

Тази на пръв поглед малка 
случка по време на колед-
ните празници припомни и 
едни мегаломански заявки 
от миналото лято. Тогава 
Созопол беше обявен за 
“втория Йерусалим” покрай 
откриването на предполага-
емите мощи на свети Йоан. 
Подбудителят от лятото Бо-
жидар Димитров вече не е в 
правителството, но същият 
стил все още управлява Со-
зопол. 

Решението за статуята не 
е финално. То ще бъде взето 
през януари - някакви си де-
вет месеца преди изборите.
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Ню Йорк

Софийското летище 
работи, проблеми в 
Москва и Ню Йорк

Москва

Аерогарата в 
столицата 
засега няма 
отменени полети 
за разлика от 
летища в други 
части на света
Докато транспортната об-
становка в някои части на 
Европа и Северна Амери-
ка остава силно затрудне-
на, ситуацията на летище 
София за момента е спо-
койна, увериха от админи-
страцията на аерогарата. 
Според служителите на 
отдел “Полетна информа-
ция” положението е под 
контрол и за момента не 
се предвижда отменянето 
на полети заради снега.

Едночасови 
закъснения
На летището няма пробле-
ми, като повечето полети 
се извършват по разпи-
сание, обясниха от аеро-
порта. 

От администрацията ка-
заха, че при някои полети 
все пак има закъснения, 
но те са по вина на съот-
ветните авиокомпании и 
са в рамките най-много на 
един час. 

Тези отлагания са причи-
нени основно от нуждата да 
бъдат размразявани самоле-
тите, но пистите са годни за 
излитане и кацане.

Виелици 
в Америка
Положението в други час-
ти на света обаче е дос-
та по-усложнено. Силна 
снежна буря на практика 
парализира въздушния 
транспорт по източното 
крайбрежие на САЩ в 
понеделник, като предиз-
вика отмяната на полети 
на трите летища на Ню 
Йорк и обърка графиците 
на няколко други в реги-
она. В неделя отменени-
те полети на летищата 
JFK, LaGuardia и Newark 
Liberty бяха над 1000, а 
броят на тези в понедел-
ник вероятно е бил още 
по-голям.

Без ток 
в Русия
Сходна е ситуацията и 
в Русия, където само в 
неделя са били отложени 
189 полета от московско-
то летище Домодедово, а 
още 56 на Шереметиево. 
Забавянията са били пре-
дизвикани от проблеми 
с електрозахранването, 
както и със заледяване на 
пистите и самолетите. От 
руската Федерална аген-
ция за въздушен транс-
порт “Росавиация” все пак 
обещаха, че обстановката 
на московските летища 
ще бъде нормализирана 
до два дни.

Пламен Димитров

В броя четете още

Корупция и 
злоупотреби 
в местната 
власт

Годишен обзор 

Цитат

Прокуратурата показва 
импотентност, дори едно 

обвинение не може да скалъпи

Число на деня

4 
 месеца още са необходими, за да излезе еврото от 

кризата, прогнозира главният икономист на  
Deutsche Bank

▶

 Йордан Лечков, кмет на Сливен

Въздушен транспорт

Мисия 
(не)възможна: 
закриване на 
болници

Годишен обзор   

Графикът на московските летища Шереметиево и Домодедово остава силно нарушен поради проблеми 
с електричеството и заледяване на пистите и самолетите. Въпреки това летищните власти и 
авиокомпаниите са убедени, че изпълнението на разписанието ще бъде подновено до няколко дни. Тежките 
метеорологични условия временно оставиха над 100 хил. души от московския регион без ток

▶

Снежната покривка надхвърли 70 см в района на Ню Йорк, докато градът е блокиран от буря, разразила 
се през изминалия уикенд. Тя предизвика забавянето на над 1000 полета от трите летища на града плюс 
още 1000 в други части на източното крайбрежие. Същата буря в събота създаде проблеми и на юг, 
включително на най-натовареното летище в света, това в Атланта, Джорджия

▶

▶ 12-13

▶ 14-15

СНИМКИ REUTERS

Прокуратурата показва 
импотентност, дори едно 

обвинение не може да скалъпи
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Участието на Сърбия в АЕЦ 
“Белене” не е реално в мо-
мента според сръбския ми-
нистър на околната среда и 
градоустройството Оливер 
Дулич. В свое интервю пред 
белградска информационна 
агенция Дулич се противо-
поставя на изказванията на 
премиера на страната Мирко 
Цветкович и на енергийния 
министър Петър Шкундрич. 
Преди повече от месец те 
обявиха, че Сърбия има ин-
терес и желание да участва 
в българския проект за втора 
атомна електроцентрала. От 
енергийното министерство в 
страната очакваха България 
да изпрати цялата докумен-
тация, за да се запознаят 
с проекта. Първоначално 
западната ни съседка възна-
меряваше да участва с 1-2%, 
впоследствие се заговори за 
увеличение на дела до 5%. 
До момента няма отговор и 
решение от сръбското пра-
вителство дали страната ще 
се включи в българо-руския 
проект. 

инвестиции във вЕи
Според сръбския екоминис-
тър дебатът за сръбското 
участие в проекта се е водел 
повече в медиите, отколкото 
в правителството. В интер-
вюто си пред агенция “Бета” 
той казва, че Сърбия има се-
риозен  потенциал в област-
та на биомасата и водите. 
Според Дулич страната не 
трябва да мисли за изграж-
дане на атомни централи, 
докато не използва всички 
ресурси на възобновяемите 
енергийни източници (ВЕИ). 
По думите му енергийният 
дефицит на страната може 
да бъде задоволен именно от 
използването на енергия от 
възобновяеми източници. 

Нови негативни мнения от Сърбия за 
участието на страната в АЕЦ “Белене”
Според сръбския министър на околната среда Оливер Дулич страната 
трябва да използва ресурсите си във ВЕИ

Про и анти  
в Сърбия
Това не е първият негати-
вен отзвук от западната ни 
съседка за участието в АЕЦ 
“Белене”. В края на ноември 
водещият сръбски ежеднев-
ник “Политика” излезе с 
материал против включва-
нето на държавата в изграж-
дането на втората ни атомна 
електроцентрала. Участието 
на страната ще е вредно за 
икономическите интереси 
на гражданите, обяви вест-
никът, цитирайки сръбския 

5
▶ процента е делът 
с който се очакваше 
сърбия да се включи в 
проекта аЕЦ "Белене"

Общото намаление 
на цената от 
октомври 2010 г. 
до март 2011 г. ще 
е 6.11%, посочва 
енергийният 
регулатор
Природният газ ще поев-
тинее с 5.17% от 1 януари. 
Това решение взе вчера 
Държавната комисия за 
енергийно и водно регули-
ране (ДКЕВР) на закрито 
заседание. Енергийният 

регулатор съобщава, че ку-
мулативното натрупване на 
поевтиняването за четвър-
тото тримесечие на 2010 
г.(от 1 октомври т.г. - бел. 
ред.) и от 1 януари 2011 г. 
ще стане 6.11%. С реше-
нието си от вчера предсе-
дателят на ДКЕВР Ангел 
Семерджиев изпълни обе-
щанието си от миналата 
седмица за кумулативно 
поевтиняване над 6%. 

В средата на месеца 
енергийната комисия пуб-
ликува прогноза за поев-

тиняването на природния 
газ с 5.21% до 509.38 лв. 
за 1000 куб. м. В момента 
1000 куб. м синьо гориво 
струват 537.40 лв. Общест-
веният доставчик “Булгар-
газ” беше поискал цената 
от 1 януари да е с 1.78% 
по-ниска от сегашната. 
Компанията обяви, че на-
малението ще се отрази 
негативно на финансовите 
й резултати. Същото мне-
ние сподели и Ангел Се-
мерджиев. Въпреки това 
той обяви, че ще “натисне” 

цената на газа надолу, за да 
осигури по-евтино парно 
през зимния период. 

С поевтиняването на газа 
цените на топлофикацион-
ните услуги също ще пад-
нат. За София  това означа-
ва с 5.1% по-ниска цена за 
парното и топлата вода от 
януари до март 2011 г. Със 
съшия процент ще трябва 
да се съобрази и топлофи-
кацията във Варна. За Бур-
гас и Пловдив намалението 
е с 5.2%.

 Елина Пулчева

Природният газ поевтинява с 5.17% от януари 

енергиен експерт и вице-
президент на швейцарската 
енергийна компания EFT 
Group Светислав Булатович. 
Той беше пресметнал, че 
ако Сърбия участва в АЕЦ 
“Белене” и купува ток оттам, 
цената му ще е много по-
висока от тази на свободния 
пазар. 

Сметките на Булатович 
показваха, че мегаватчас 
електричество от АЕЦ “Бе-
лене” на българо-сръбската 
граница ще струва 60 EUR с 
разходите за транспорта. На 

свободния пазар в региона 
същият ток може да се купи 
и за 45 EUR. Ако страната 
изкупува електроенергия 
в следващите 15 години от 
“Белене”, ще плати 131 млн. 
EUR повече, отколкото би 
платила на свободния па-
зар, заключава енергийният 
експерт. Според Булатович 
със същите пари Сърбия 
би могла да произвежда 
по-евтина електроенергия 
и да отвори нови работни 
места. 

Елина Пулчева

Сърбия не трябва да 
мисли за изграждане 

на атомни централи, докато 
не използва всички ресурси 
на възобновяеми енергийни 
източници

оливер Дулич, 
министър на околната среда и 

градоустройството  на сърбия
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Българите пътуват по-малко в чужбина
Посещенията на 
чужденци у нас 
се увеличават, а 
очакванията за 
зимния сезон са за 
ръст между 3 и 20% в 
сравнение с миналата 
година

И през ноември българите 
са пътували по-малко в чуж-
бина. Спадът е с 15.2% на 
годишна база, показват да-
нните на Националния ста-
тистически институт (НСИ). 
Спадът при пътуванията в 
чужбина обаче се забавя. 
Статистиката показва, че 
през октомври пътуванията 
са били с 19.4% по-малко, а 
през септември с 21.4%. В 
същото време посещенията 
на чужденци в България се 
увеличават, а очакванията са 
за силен зимен сезон. 

Къде и защо
В чужбина са пътували 250.9 
хил. българи, като половина-
та от тях са били командиро-
вани. С цел почивка са пъ-
тували 25.4% от българите, 
а 23.7% са ходили на гости. 
Най-голямо увеличение на 
пътуванията има към Ир-
ландия - с 291%, Израел - с 
96%, Дания - с 46%, и Кана-
да - с 32%.  Най-голям спад 
на пътуванията на българи 
има към Финландия - с 39%, 
Словакия - с 32%, Словения 
- с 28%, и Турция - с 23%.

На гости в България
През ноември 375 хил. чуж-
денци са посетили България. 
Според данните на НСИ 
това е с 10.7% повече. По-
вишението през октомври 
беше с 5.1% на годишна 
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база. Посещенията на чуж-
денци в България с цел по-
чивка се увеличават с 13%, 
гостуванията са с 12% пове-
че, служебните посещения 
се увеличават едва с 0.3%. 
Най-голям ръст има при 
транзитните преминавания 
на чужденци през страната, 
които се увеличават с 16% на 
годишна база. 

Посещенията на гражда-
ни от Европейския съюз се 
увеличават с 1.1%, като най-
много са посетителите от 
Швеция и Словакия, които 
са съответно с по 23 и 19% 
повече спрямо същия месец 
на миналата година. 

Очакванията на туропера-
торите и хотелиерите са, че 
през декември ще има още 

Предупреждение 
на МВР
Документите 
на българите 
редовно изтичат, 
докато са в 
чужбина  

напоследък все по-
често документите за 
самоличност на бълга-
рите изтичат, докато 
са в чужбина, предупре-
диха от Министерство-
то на вътрешните 
работи (МВР). ако това 
се случи, човекът тряб-
ва да вземе временен 
документ от българско 

▶

поделение в съответна-
та страна. Шофиране-
то в чужбина с изтекла 
книжка пък се заплаща 
с глоба от 500 EUR. От 
вътрешното минис-
терство предупредиха 
всеки да поглежда валид-
ността на личните си 
документи, преди да 
тръгне да пътува извън 
страната. 

Документите, които 
изтичат след 31 декем-
ври, нямат шестмесе-
чен гратисен период за 
подмяна, напомниха от 
МВР, като посъветваха 
всеки, който е извадил 
личната си карта и/или 
шофьорската си книжка 

▶

през 2000 г., да погледне 
точната дата на валид-
ност. От министер-
ството не дадоха точна 
статистика за броя на 
картите и книжките, 
които изтичат през 
2011 г. 

140 хил. души ще бъдат 
глобени заради невалид-
ни лични карти, съобщи-
ха от МВР. Те са изтекли 
в края на юни и не са под-
новени все още.

ако личната карта и 
шофьорската книжка не 
се подновят в срок, се 
плаща глоба. санкциите 
са от 20 до 150 лв. в зави-
симост от просрочено-
то време. 

▶

▶

 Спадът при пътувани-
ята на българи в чужби-
на се забавя

▶

250.9
 хил. българи  

са пътували  
в чужбина  
през ноември

▶

10.7
 процента е 

увеличението на 
посещенията от 
чужденци в България

▶

Денис Ершов към шефове  
в “Петрол”: “Разкарайте се”

по-голям ръст на посещени-
ята в България. Традиционно 
за новогодишните празници 
у нас пристигат най-много 
англичани, които посещават 
зимните курорти. Вече прис-
тигнаха първите посетители, 
които ще посрещнат 2011 г. 
у нас, а туроператори комен-
тираха, че тази година ще е 
доста по-добра от минала-
та не само като посещения 
за празниците, а като цяло. 
Прогнозата на икономиче-
ското министерство е, че 
тази година ще има с 3% 
повече туристи по зимните 
курорти, а туроператорите 
залагат на ръст между 5 и 
20% в зависимост от ку-
рорта.

Радослава Димитрова

сниМка МаРина ангелОВа

Обвиненията 
продължават с 
открити и платени 
писма до медиите

Враждуващите страни в 
“Петрол холдинг” и дъщер-
ните му дружества продъл-
жават спора с писма до ме-
диите. След  като единият 
от основните собственици 
- Денис Ершов, обвини из-
пълнителния директор на 
“Петрол холдинг” Орлин 
Тодоров, изпълнителния 
директор на “Петрол” Све-
тослав Йорданов и управи-
теля на “Нафтекс Петрол” 
Йордан Георгиев в стопан-
ски престъпления за над 
100 млн. лв., в отговор чрез 
платено съобщение тримата 
мениджъри заявиха, че ще 
го съдят за клевета.

обвинения 
 и отговори
Според тримата в основата 
на действията на Ершов 
срещу тях са “дългогодиш-
ната злоупотреба с алкохол, 
липсата на дом, родина, 
семейна и социална среда, 
дългите престои в затво-

рено пространство” и др. 
Тримата дори призовават 
роднините на Ершов да 
“подходят отговорно и да 
потърсят специализирана 
помощ за него”. Именно 
в отговор на писмото на 
Орлин Тодоров, Светослав 
Йорданов и Йордан Ге-
оргиев Денис Ершов им 
казва “Разкарайте се”. Така 
първоначалният конфликт 
между двата лагера в “Пе-
трол холдинг” прерасна в 
междуличностен и се води 
чрез платени и открити 

писма до медиите, в ко-
ито обвиненията вече са 
в алкохолизъм, лудост и 
препоръки за търсене на 
помощ.

Ершов призовава тримата 
мениджъри “да се разкарат” 
като отговор на изречение-
то “Не желаем г-н Ершов да 
проявява фобиите си за на-
ша сметка и на наш гръб”. 
По повод обвиненията за 
липса на родина и семейна 
среда Ершов отговаря: “Ли-
товският гражданин” ви 
изразява огромната си бла-

годарност за притесненията 
и съчувствието! Той си има 
дом, има си Родина (между 
другото, думата “Родина” 
се пише с главна буква).”

Борба за власт
Борбата за надмощие в “Пе-
трол холдинг”, а чрез него 
и в други над 30 компании 
продължава близо година. В 
основата е кой да управлява 
компанията майка, която в 
момента се управлява от 
доверените хора на Митко 
Събев. Събев и Ершов са 
с по 47.5% от капитала на 
холдинга, а останалите 5% 
са собственост на Алексан-
дър Мелник.

Ершов от доста време се 
опитва да смени от съве-
та на директорите хората 
на Събев и да сложи свои 
доверени лица. Двамата 
стари приятели вече дори 
не искат да са съдружници 
и най-вероятно някой от тях 
ще се раздели със собстве-
ността си, като я продаде на 
другия или на трети инвес-
титор. За подобни планове 
и за преговори в напреднал 
стадий говорят и Събев, и 
Ершов. 

кОлаж сТела МихОВа
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Корпоративна търговска 
банка АД вече е най-големи-
ят акционер в „Булгартабак 
холдинг” АД след държа-
вата. Тютюневият холдинг 
вчера обяви до инвеститори-
те чрез сайта на Българската 
фондова борса, че банката 
притежава 8.11% от капи-
тала на все още държавното 
дружество. В края на ми-
налата седмица КТБ обяви, 
че делът й се е увеличил до 
над 5% след репо сделка с 
книжата на „Булгартабак”. 
Така само за дни се очерта 
ясната тенденция на увели-
чение на притежавания от 
банката дял.  

Раздвижване преди 
приватизацията
Делът на КТБ в „Булгарта-
бак” се повиши силно след 
сключена на 17 декември 
2010 г. репо сделка с 300 хил. 
акции на холдинга, които 
бяха изтъргувани на цена, 
много близка до пазарната. 
Въпросните 300 хил. ло-
та са 4.07% от капитала на 
тютюневия холдинг, като в 
съобщението КТБ уточнява, 
че преди това придобиване 
е била собственик на други 
297 177 акции, или 4.03% от 
капитала на „Булгартабак”. 

Сделките с големи паке-
ти акции на „Булгартабак 
холдинг” започнаха преди 
месец. На 22 ноември точно 
същите 8.11% от капитала 
на компанията бяха прех-
върлени на регулирания па-
зар на БФБ. В две големи 
сделки тогава минаха 597 
177 акции - точно колкото 
в момента притежава КТБ. 
Изтъргуваният тогава дял 
от холдинга е много близък 
до акциите, които притежава 
J.P. Morgan Clearing. Според 
книгата на акционерите на 
„Булгартабак” към 11 юни 
американската компания е 
собственик на 597 337 акции 

КТБ стана най-големият акционер 
в „Булгартабак” след държавата
Банката е увеличила дела си до 8.11% след репо сделка  
за 300 хил. акции на тютюневия холдинг

дял обаче, държавата едва 
ли ще се раздели с част 
от собствеността си. При 
прехвърлянето на големия 
пакет в края на ноември 
Александър Манолев, 
председател на съвета на 
директорите (СД) на „Бул-
гартабак холдинг”, заяви 
за в. „Пари”, че засега 
намерението на държавата 
е да продаде целия пакет. 
Манолев все пак направи 
уточнението, че прего-
ворите се водят от Аген-
цията за приватизация. 
Той обясни и че е съвсем 
нормално преди прива-
тизацията да има голям 
интерес към холдинга. За 
голям инвеститорски ин-

терес от стратегически и 
финансови инвеститори 
„Булгартабак” спомена и 
икономическият министър 
Трайчо Трайков. Който и 
да купи държавния дял 
обаче, той ще се изправи 
пред ситуацията да прего-
варя и с КТБ като следващ 
най-голям акционер по 
повечето си стратегиче-
ски решения. Банката и до 
момента имаше влияние в 
компанията, тъй като спо-
ред обявените в средата на 
май данни за разпределе-
нието на парите от дър-
жавни компании в банки 
„Булгартабак” има 7 млн. 
лв. депозит в КТБ.  

Атанас Христов

 в очакване на привати-
зацията на държавния 
дял от „Булгартабак” 
интересът на инвести-
торите расте

▶

В компанията 
предстои  
увеличение  
на капитала

Почти 5 млн. акции, което 
e 8% от капитала на „Ев-
рохолд България”, сме-
ниха собственика си на 
извънрегулирания пазар 
по време на вчерашната 
сесия на борсата. Книжата 
преминаха в две сделки на 
цена от 0.408 лв. за брой, 
която е наполовина по-ни-
ска спрямо стойността на 
регулирания пазар. Книжа-
та най-вероятно са част от 
репо сделка и са заложени 
срещу кредит. Такава е 
обичайната практика при 
покупко-продажби на из-

вънрегулирания пазар на 
БФБ. 

Едни добри намерения
„Еврохолд България” обяви 
миналата седмица, че пла-
нира да увеличи капитала 
си двойно - от сегашните 
62.5 млн. лв. на близо 125 
млн. лв., чрез издаване на 
62.5 млн. акции с номинал-
на и емисионна стойност 1 
лев. Решението беше взето 
от управителния съвет на 
дружеството. Капиталът 
ще бъде увеличен само ако 
бъдат записани и платени 
най-малко 25% от предло-
жените акции. Вероятно е 
част от собствениците да 
се подготвят да запишат 
акции от увеличението, 
като заложат сегашния си 

дял в компанията. Увели-
чението на капитала едва 
ли ще има трудности, тъй 
като основният акционер 
в дружеството „Старком 
холдинг” притежава над 
60% и дори само той да 
запише своите акции, ка-
питалът ще бъде увеличен. 
Председателят на надзор-
ния съвет на „Еврохолд 
България” Асен Христов 
обясни, че парите, които 
ще бъдат привлечени, ще 
се използват за увеличение 
на капитала на дъщерни 
дружества и покупки. „Ев-
рохолд България” оперира 
в три основни направления 
- лизинг, продажба на авто-
мобили и застраховане в 
България, Румъния и Ма-
кедония. 

По стъпките  
на историята
Увеличението на капитала 
ще бъде второто в послед-
ните 3 години. През 2007 
г. компанията вече напра-
ви подобна операция и 
вдигна капитала си от  50 
млн. лв. на сегашните 62.5 
млн. лв. Тогава обаче ка-
питаловият пазар беше в 
пика си за България, а сега 
компанията ще трябва да 
се бори за финансиране 
от по 1 лев на акции, при 
положение, че търговската 
цена на борсата е под тази 
стойност. Вчера на регу-
лирания пазар книжата 
на „Еврохолд България” 
затвориха на цена 93 ст. 
за брой.

Мирослав иванов

Близо 8% от „Еврохолд” смениха собственика си 

Трудно е да 
се прецени - в 

тази сделка всичко 
е в сферата на гада-
енето. Много банки 
са акционери в пуб-
лични дружества 
чрез репо сделки, 
които са заеми сре-
щу залог от ценни 
книжа. Затова ми 
е сложно да кажа 
дали това означава, 
че КТБ има интерес 
към предстоящата 
приватизация на 
„Булгартабак”
Ангел Рабаджийски,
изпълнителен директор  
на „Карол”

Трудно ми е 
да кажа как-

ва е целта на КТБ с 
покупките на акции 
от „Булгартабак”. 
Факт е, че акции-
те на холдинга 
бяха интересни и 
ликвидни в периода 
малко след 2000 г., 
но след това бяха 
позабравени. Сега 
има малко раздвиж-
ване след наново 
обявените намере-
ния за приватиза-
ция 
Развигор Христов,
инвестиционен консултант 
ПОД „Бъдеще”

 Асен Христов снимКа емилия КОстаДинОВа▶

на тютюневия холдинг. На 
6 декември пък беше склю-
чена друга голяма сделка, 
този път за малко над 4% от 
капитала на „Булгартабак”. 
Страните по нея все още са 
неизвестни. 

Данните показват, че само 
за около месец над 16% от 
компанията смениха соб-
ственика си. Ясни са край-
ните купувачи обаче един-
ствено на обявените от КТБ 
8.11%.

интерес
Един от вариантите въ-
просните 8.11% да се озо-
ват в КТБ е при голямата 
сделка в края на ноември 
банката да е купила поло-
вината книжа, а  другата 
част да са взети от инвес-
титор, който впоследствие 
ги е заложил в банката 
като репо сделка. Не е 
ясен и продавачът, но по-
добен дял може да прода-
дат само държавата и J.P. 
Morgan Clearing. Малко 
преди да продаде целия си 

Очакваме да 
получим дивидент
Купихме книжата на 
„Булгартабак”, защо-
то според нас акцията в 
момента е подценена и 
очакваме да реализираме 
добра капиталова печалба. 
Очакваме и дивидент, тъй 
като оперативната печалба 
на компанията е добра.

Реално банката е 
собственик на под 5% от 
книжата на „Булгартабак”, 
защото има репо сделка на 
наш клиент. Тя е при нело-

Цветан василев,  
председател на надзорния  
съвет и мажоритарен  
собственик на КтБ

ша доходност и прецених-
ме, че ни устройва.

По отношение на при-
ватизационния процес 
все още има много време. 
Едва ли банката има ам-
биции да купува „Булгар-
табак”, но наблюдаваме 
процеса.
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състоянието на Михаил Ходорковски се оценява на 15 млрд. USD от сп. Forbes▶

219
▶ млн. т петрол на стой-
ност 27 млрд. USD са 
откраднали Ходорковски и 
Лебедев от “Юкос” според 
съдиите по делото

Една предизвестена присъда

Съдът обяви Ходорковски за виновен 
за кражба на петрол от “Юкос”
Присъдата, която ще 
стане ясна по-късно, 
може да остави бив-
шия бизнесмен зад 
решетките още шест 
години

Бившият руски петролен 
магнат Михаил Ходорков-
ски и бизнес партньорът 
му Платон Лебедев бяха 
обявени за виновни по 
обвинения в кражба на 
нефт от несъществуваща-
та вече компания “Юкос”. 
Съдията заяви, че двамата 
са виновни и за изпиране 
на парите от продажбата 
на откраднатия петрол. 
Присъдата се очаква да 
бъде обявена тази сед-
мица или след 10 януари, 
когато приключват но-
вогодишните празници в 
Русия.

Обвинения
Обвинението поиска об-
що 14 години затвор за 
Ходорковски и Лебедев за 
това, че са откраднали 219 
млн. т петрол от “Юкос” 
на стойност над 27 млрд. 
USD. Това на практика е 
цялото количество, про-
изведено от компания-
та между 1998 и 2000 г., 
плюс износът до 2003 г. В 
момента двамата излежа-
ват присъда за укриване 
на данъци.

Решението на съда тряб-
ваше да стане ясно на 15 
декември, но беше отло-
жено. Тогава майката на 
Ходорковски коментира то-
ва като опит да се избегне 
общественото внимание. 
Според нея целта е реше-
нието да се обяви по време 
на празниците, когато пове-
чето чуждестранни журна-
листи не са в страната.

Абсолютно 
измислени
От защитата на бившия 
шеф на “Юкос” нарекоха 
обвиненията “абсолютно 
измислени” и обявиха, че 
ще обжалват присъдата. 
Според адвоката му “няма 
дори и най-малко съмне-
ние, че върху съда е оказан 
натиск”. На същото мне-
ние явно бяха и стотиците 
поддръжници на Ходор-
ковски, които се събраха 
пред сградата на съда, като 
носеха плакати и скандира-
ха “Свобода”. По данни на 
“Интерфакс” полицията е 
задържала 11 активисти.

Този протест показва лю-
бопитна промяна в нагла-
сите в страната. Руснаците 
по принцип не обичат ново-
богаташите си и като такъв 
Ходорковски не се радва на 
голяма обществена подкре-

па. Заради избирателното 
правосъдие обаче мнени-
ето на хората се променя, 
което се вижда и от соци-
ологическите проучвания. 
Според анкета на центъра 
“Левада” делът на хората, 
които вярват на обвинени-
ята срещу бившия шеф на 
“Юкос”, е намалял от 24% 
през февруари до едва 13% 
през септември.

Политическо 
отмъщение
Четиридесет и седем го-
дишният Ходорковски мо-
же да получи още шест 
години затвор по второто 
дело и да остане зад решет-
ките до 2017 г. Сегашната 
му осемгодишна присъ-
да за укриване на данъци 
изтича през октомври до-
година. Бившият шеф на 
“Юкос” смята обвиненията 
за отмъщение заради това, 
че се е изправил срещу 
политическата върхушка и 
премиера Владимир Путин, 
който беше президент по 
времето на задържането 
му през 2003 г. Самият 
Путин отрича да има пръст 
в случая. Той обаче про-
изнесе присъдата срещу 
Ходорковски още в средата 
на месеца. В годишното 
си обръщение към нация-
та премиерът го сравни с 
американския измамник 
Бърнард Мадоф и заяви, 
че “мястото на крадеца е в 
затвора”.

Предвидима присъда
За това е подготвена и съ-
пругата на Ходорковски 
Ина, която преди няколко 
дни сподели в интервю, 
че не очаква съдията да 
оправдае мъжа й. Според 
нея той ще остане в затвора 
поне до 2012 г., когато са 

стотици хора се съ-
браха вчера пред съда и 
поискаха Ходорковски да 
бъде освободен. сканди-
ранията им от време на 
време заглушаваха  гласа 
на съдията, докато 
четеше решението по 
делото

снимки reUterS

▶

13
▶ процента от руснаците 
са вярвали на обвинения-
та срещу михаил Ходор-
ковски през септември 
спрямо 24% през февруари

6
▶ години затвор може да 
получи бившият петро-
лен магнат по второто 
дело, с което да остане 
зад решетките до 2017 г.

Кариерата на Михаил 
Ходорковски започва 
като член на КПСС и 
свършва в затвора

Бившият директор на несъ-
ществуващата вече компа-
ния “Юкос” започва кари-
ерата си като лоялен член 
на КПСС. Възгледите му 
обаче за това, че бизнес се 
прави, без да даваш част 
от печалбата на управля-
ващите, го изправят срещу 
цялата олигархична сис-
тема. Политическите му 
амбиции и опозицията му 
срещу тогавашния прези-
дент Владимир Путин пък 
слагат край на деловата му 
биография.

с летящ старт
Кариерата на Ходорковски 
започва през 80-те години 
на ХХ в. като директор на 
фирма за внос на компю-
три, която е под чадъра на 
Комсомола. Четири години 
преди разпадането на СССР 
- през 1987 г., той основава 
една от първите частни 
банки Менатеп. Първите си 
милиони натрупва няколко 
години по-късно, когато 
редица държавни компа-
нии са приватизирани за 
жълти стотинки. През 1995 
г. купува “Юкос” за 350 

млн. USD, като се смята, 
че той самият контролира 
над 40% от акциите. По 
това време “Юкос” е вто-
рата най-голяма петролна 
компания в Русия, която 
произвежда една пета от 
добитото количество нефт 
в страната. Известно време 
е заместник-министър на 
горивата и петрола по вре-
мето на президента Борис 
Елцин.

Предизвестен 
фалит
През юли 2003 г. бизнес 
партньорът му Платон Ле-
бедев е арестуван за из-
мама. Задържането му се 
смята за предупреждение 
към Ходорковски за по-
литическите му амбиции. 
Четири месеца по-късно 
Ходорковски е задържан 
на частния му самолет на 
летище в Сибир. Данъчна-

та полиция завежда искове 
за 30 млрд. USD срещу 
компанията, което я при-
нуждава през 2006 г. да 
обяви фалит. Активите на 
дружеството са разпро-
дадени, като повечето от 
тях отиват в държавната 
петролна компания “Рос-
нефт”. “Юкос” престава 
да съществува като юриди-
чески субект през ноември 
2007 г.  

президентските избори. Те 
ще дадат шанс на сегашния 
премиер отново да пое-
ме президентския пост за 
следващите 12 години. За 
дълъг престой зад решет-
ките се готви и самият Хо-
дорковски, който е заявявал 

на няколко пъти, че очаква 
да остане в затвора до края 
на живота си. В началото 
на ноември той каза, че 
присъдата е “предвидима” 
и че никой не вярва, че той 
може да бъде оправдан за 
аферата “Юкос” от москов-

ски съд. Световните медии 
определят случая срещу 
Ходорковски като едно от 
най-политизираните съ-
дебни дела. По данни на 
Transparency International 
пък Русия е най-корумпи-
раната голяма икономика в 

света. Страната се нарежда 
на 154-то място от общо 
178 държави по индекс 
на корупцията за 2010 г., 
което я поставя редом със 
страни като Таджикистан 
и Кения.

Иглика Филипова
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 9397 9346
Калай LME USD/т 26859 26800
Олово LME USD/т 2429,5 2430
Цинк LME USD/т 2296,25 2308
Алуминий LME USD/т 2403,5 2412
Никел LME USD/т 24091 24145
Алуминиева сплав LME USD/т 2300 2255

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1381,9 1382,6
Сребро LME USD/тр.у. 29,18 29,24
Платина LME USD/тр.у. 1732,5 1736,25
Паладий LME USD/тр.у. 762 764
Родий LME USD/тр.у. 2380 2380

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Януари	 Февруари
Суров петрол NYMEX USD/б 90,67 90,67
Брент ICE USD/б 93,34 93,34
Газьол ICE USD/т 780,5 780,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,02 4,07
Бензин 95 NYMEX USD/т 856 -
Нафта NYMEX USD/т 860 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Януари
Пшеница Soft Red CBT USD/т 286,33
Царевица Yellow CBT USD/т 242,17
Ечемик Feed ASX USD/т 204,64
Памук No.2 NYBOT USD/т 3133,16
Какао  NYBOT USD/т 3024,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 5185,19
Соя No.2 ICE USD/т 504,94
Захар White NYSE LIFFE USD/т 820,40

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

Валута	 Код	 За		Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,4172
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,3511
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,4195
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,4568
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,1841
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,9521
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,6235
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,2500
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,3038
ХОНГКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,8704
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,6457
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,0326
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,6110
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR  100 3,1975
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,7385
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,2655
ЛИТОВСКИ ЛИТАС LTL 10 5,6645
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,7566
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,1703
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,5917
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,3895
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,1132
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,2983
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,9340
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,5522
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,6218
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,0811
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,1107
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,8304
ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,9326
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,4508
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,0531    
ЕВРО EUR 1 1,9558

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,49 -0,00732
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,81 0,01269
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,48 0,00367
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,55 -0,00901
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,25 -0,00820
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,72 -0,01372
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62 -0,00007
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,29 -0,01109
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,91 -0,01096
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,65 0,00079
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,01 -0,01007
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,65 -0,00585
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR 100 3,29 -0,02539
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,8 0,00099
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,29 -0,00047
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66 0,00000
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,76 0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,21 -0,00881
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,81 0,00225
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,5 0,00063
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11 -0,00241
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,38 -0,01048
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,92 0,00433
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,56 0,00043
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,9 0,01033
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,18 -0,00343
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,14 -0,00175
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,93 -0,03130
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,61 -0,02555
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,49 -0,00820
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,22 -0,00186
ЗЛАТО (1 ТРОЙ УНЦИЯ) XAU 1 2058,73 -6,63000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 28.12.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	27/12/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,247527 € 1,272478 € 1,241289
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,953558 € 0,972629 € 0,948790

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,914777 € 0,933073 € 0,910203

Цените са валидни за поръчки, подадени на 21/12/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	27/12/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,149632 лв. 1,149632  лв. 1,149632  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 27/12/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	27.12.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0448	лв. 1.0292	лв.	 1.0396	лв. 3,01	% 3,61	%

Сентинел	-	Рапид 1,1910	лв. 1,1910	лв. 3,95	% 4,05	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	23	декември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

23.12.2010	г.

157,38 156,61 155,84 155,46 153,54 153,54   
11,82 11,76 11,70 11,67 11,53 11,53   
84,46 84,05 83,64 83,23 82,00 82,00   
103,81 103,31 102,81 102,30 100,79 100,79   
816,61 812,65 808,69 804,72 792,83 792,83   
191,15 190,24 189,33 188,42 182,05 182,05   
85,76 85,35 84,93 84,52 82,46 82,46   
173,17 172,34 171,51 170,67 166,51 166,51   
341,92 340,29 338,67 337,04 325,64 325,64   
214,77 213,74 212,72 211,70 204,54 204,54   
261,04 259,80 258,55 257,31 248,61 248,61   
98,85 98,38 97,91 97,43 94,14 94,14   
237,13 236,00 234,87 233,74 225,84 225,84   

до	15.00	ч.	на	23.12.2010	г.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 28 .12.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

N/A 13.4903 12.3054 8.6611
325.4048 N/A 12.2631 8.6314
327.0262 13.3772 N/A 8.5888
327.0262 13.3772 12.2027 N/A

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.8100 4.8341 4.8100  4.8100 4.7138   -6.59% 15.53% -4.59% -22.15% 21.01.2008
фонд в акции 7.5348 7.5725 7.8362  7.5348 7.3841   6.37% 14.42% 6.30% -9.25% 23.01.2008
фонд в акции 10.1779 10.3306 10.5850  0.0000 0.0000   1.17% 0.09% 1.21% 1.42% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2140    2.2140    -11.17% 29.18% -11.35% -54.25% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.5957    2.5957    -12.74% 25.74% -12.95% -47.98% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4721  11.4664  11.4492 11.4607 11.4607 11.4664 6.74% 0.12% 6.89% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.8467  10.7927  10.6848 10.7387  0.0000 0.78% 10.72% 1.16% 3.53% 06.10.2008
фонд в акции 10.0695  10.0194  9.8691 9.9192  0.0000 -2.54% 12.72% -1.71% 0.09% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.7190    13.5832    1.20% 6.03% 3.10% 6.26% 14.12.2005
фонд в акции 8.1454    8.0648    -3.72% 10.93% -2.56% -3.88% 01.03.2006
фонд в акции 4.3223    4.2795    -26.89% 12.70% -25.01% -17.17% 21.06.2006
фонд в акции 8.1162    7.8798    -0.51% 11.91% 0.13% -8.13% 05.02.2008
фонд в акции 11.3844    11.0528    7.71% 12.78% 8.03% 3.52% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.2620    12.2620    8.09% 0.21% 8.28% 8.67% 03.06.2008
      до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5517    82.2628  82.5517  -0.46% 1.17% -0.47% -4.27% 20.11.2006
фонд в акции 48.2985    48.0570  48.2985  -6.93% 2.15% -8.27% -12.64% 20.11.2006
фонд в акции 64.6562    64.3329  64.6562  -6.21% 5.08% -8.21% -10.97% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.9399    97.4669    -4.19% 3.26% -4.44% -0.42% 04.01.2007
Смесен - балансиран 79.8577    78.6687    -4.30% 2.41% -4.42% -6.60% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32503    1.32239    6.00% 0.66% 6.09% 5.68% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.09553    1.08897    1.50% 3.78% 2.13% 1.75% 01.12.2005
фонд в акции 0.76792    0.75652    -1.76% 7.89% -0.56% -5.52% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.75403    0.74951    2.73% 2.68% 3.59% -9.65% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05649    1.05333    2.99% 0.35% 3.08% 3.27% 07.05.2009

Смесен - балансиран 99.8584    98.8648    -3.28% 5.93% -3.68% -0.13% 07.12.2005
Смесен - балансиран 104.1762    103.1396    -5.54% 5.45% -5.93% 0.75% 06.03.2006
фонд в акции 84.6307    83.3707    -6.57% 8.18% -6.57% -1.79% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 124.7097    124.7097    8.56% 0.36% 8.58% 7.26% 31.10.2007
Смесен - консервативен 94.8300    94.4511    5.04% 1.93% 5.04% -1.86% 01.02.2008
Смесен - консервативен 108.0879  107.9799  107.6560  107.9799  5.43% 0.34% 5.43% 5.32% 01.07.2009
фонд в акции 101.5145  100.5094  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
 
Смесен - балансиран 4.8591     4.8301     -1.19% 7.41% -0.61%*** 4.88% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9529  0.9482  0.9459   0.9411     -10.45% 12.88% -10.45%*** -3.63% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.6176     17.4948     -5.94% 6.90% -5.94% 9.52% 28.09.2004
фонд в акции 10.8120    10.6616     -11.41% 8.83% -11.41% 1.44% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1387     1.1219     -12.11% 11.21% -11.44% 1.00% 10.05.2004
фонд в акции 0.8368     0.8244    19.93% 16.54% 19.84% -4.46% 04.10.2006
фонд в акции 1.0822     1.0662    23.42% 10.45% 23.60% 2.09% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 132.1515  131.9540  131.6906    4.55% 3.18% 4.77% 6.10% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.3267  14.3267  14.1849    -4.80% 8.12% -3.91% 1.96% 17.12.2004
фонд в акции 0.7708  0.7633  0.7557    2.87% 15.11% 3.65% -5.84% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 821.0068    814.8646    5.27% 3.68% 5.03% -6.87% 09.05.2008
фонд в акции 736.9588    731.4454    3.94% 4.13% 4.79% -10.05% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.5368    11.5368    6.14% 1.12% 6.72% 2.95% 30.01.2006
Смесен - балансиран 124.5462    124.5462    3.77% 5.21% 5.04% 2.74% 30.01.2005
фонд в акции 7.2147    7.2147    2.43% 10.37% 4.33% -6.43% 30.01.2006
фонд в акции 10.3726    10.3726    3.02% 2.56% 3.33% 1.94% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5633  0.5605  0.5577    7.01% 8.20% 7.37% -17.03% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7620  0.7593  0.7566    2.07% 3.35% 2.33% -8.50% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0083  1.0068  1.0053    4.56% 0.99% 4.61% 0.22% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2831  1.2812  1.2793   5.94% 0.16% 6.14% 5.33% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.3050  1.3011  1.2972   6.47% 0.80% 6.81% 5.67% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8752  0.8717  0.8682   0.66% 2.71% 0.80% -2.84% 16.03.2006
фонд в акции 0.6407  0.6375  0.6343   -5.05% 4.86% -4.99% -9.00% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7183  0.7154  0.7125   -5.89% 3.91% -5.61% -11.04% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0458  1.0458  0.9935   N/A N/A N/A N/A 
            
Фонд на паричен пазар 1.1910    1.1910   3.95% 0.12% 4.05% 3.72% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0448   до 90 дни  над 90 дни  3.01% 3.15% 3.61% 0.65% 12.09.2005
    1.0292  1.0396      

Смесен - балансиран 7.5151    7.5151   -8.51% 9.62% -8.51% -5.75% 01.03.2006
фонд в акции 0.0000    0.0000   N/A N/A N/A N/A 01.03.2006
фонд в акции 0.0000    0.0000   N/A N/A N/A N/A 05.04.2007
фонд в акции 10.5639    10.5639   1.29% 2.07% 1.29% 2.72% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7625 0.7587 0.7568 0.7512 0.7512 0.7550  0.7362 3.53% 11.18% 3.73% -6.03% 22.05.2006
фонд в акции 0.4262 0.4241 0.7568 0.4199 0.4199 0.4220  0.4115 2.17% 13.77% 2.92% -21.12% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 115.2046  113.7893                                                                                           112.9401   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
           
фонд в облигаци 324.7563    323.7835    3.91% 0.50% 4.00% 6.97% 17.11.2003
 13.5103    13.2440    2.62% 2.61% 2.96% 5.88% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.3235    11.9611    0.42% 5.65% 1.13% 3.85% 27.12.2005
фонд в акции 8.6739    8.4188    -1.38% 11.36% -0.41% -3.05% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.8122    20.8122    2.63% 4.47% 3.04% 1.24% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.7468    6.7131    -0.30% 4.80% 0.34% -10.45% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.1620    8.1212    0.24% 4.90% 0.78% -5.54% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8670    11.8374    9.14% 2.87% 9.80% 5.24% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2189    1.1867    -0.37% 5.32% -0.18% 4.74% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0854    1.0746    3.04% 4.79% 3.21% 3.27% 10.06.2008

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,315200 1,315300 1,317100 1,307300
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,853470 0,853650 0,853880 0,848050
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 108,930000 108,960000 109,070000 108,430000
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,263400 1,263800 1,269900 1,259900
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 7,831800 7,838400 7,859500 7,811800
ШВЕДСКА КРОНА SEK 8,987700 8,990900 8,999800 8,958600
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,325000 1,325700 1,327100 1,321200
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1,310400 1,311100 1,313200 1,306800
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 278,670000 279,170000 279,280000 276,720000
ЧЕШКА КРОНА CZK 25,362000 25,387000 25,382000 25,269000
РУСКА РУБЛА RUB 39,914900 39,954100 40,099500 39,881000
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,970600 3,976300 3,977800 3,962600

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 28.12.2010 г.

Piraeus	Funds Цени за дата 24.12.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6,5976 6,3570

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,5756 0,5546

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,3734 2,3266

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕЖ”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 10,1208 9,7278

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,6122 10,3009

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4800 10,2735

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Скъпите активи, които 
ще останат след края 
на спортното събитие, 
може да се окажат 
прекалено много за 
страна като Катар

Винаги съществуват и ри-
скове, които трябва да бъдат 
взети предвид, когато се оце-
няват толкова амбициозни 
планове в една сравнител-
но малка страна. На първо 
място, планираните разходи 

крият риск да окажат силен 
натиск върху публичните 
финанси в краткосрочен и 
средносрочен план. Прави-
телството вече издаде ня-
колко емисии ценни книжа 
през последните години и 
увеличи вземането на заеми 
от местни банки. Освен това, 
както често се случва, реал-
ните разходи обикновено 
надхвърлят заложените в 
бюджета, така че крайната 
цена може да бъде значител-
но ревизирана нагоре през 
следващите години.

Увеличаване 
на цените
При все това големи чуж-
дестранни запаси от активи 
и силни приходи от нефто-
добив би трябвало да омеко-
тят евентуални непредвиде-
ни остри скокове в заложе-
ните разходи. Увеличената 
активност, предизвикана от 
планираните проекти, не-
съмнено ще окаже натиск в 
посока увеличаване цените 
на стоките и услугите в 
Катар. Това може да бъде 
сериозен фактор за страна-

та, особено предвид факта, 
че инфлацията там надхвър-
ля средната за страните от 
Залива в годините, послед-
вали петролния бум. Друг 
фактор ще бъдат скъпите 
активи, които ще останат 
след края на първенство-
то. Дванадесетте стадиона, 
които ще бъдат построени 
за събитието, са прекалено 
много за страна с подобни 
размери, въпреки че Катар 
планира да разглоби и по-
дари част от стадионите на 
други държави.

По-голяма тежест 
имат ползите
Освен това страната е из-
правена пред риска да на-
трупа прекалено много за-
паси в някои сектори, глав-
но в хотелиерския бизнес. 
Голямата част от парите 
обаче ще бъде изразходва-
на за необходими проекти, 
както и за изграждане на 
цялостната инфраструкту-
ра на Катар, без значение 
от изискванията на светов-
ното първенство. 

Освен това възвръщае-

мостта от домакинството 
на събитието би трябвало 
да покрие и повечето от 
допълнителните разходи. 
Според НБК ползите от до-
макинството на световното 
първенство ще имат много 
по-голяма тежест от пред-
стоящите трудности. От 
банката казват още, че Катар 
трябва да обърне внимание 
на структурните проблеми, 
които следват феноменал-
ния ръст през последните 
години, и да разчисти пътя 
за бъдещ растеж. 

Амбициозните планове крият сериозни рискове

Катар подготвя първото си 
домакинство на мондиал

Огромните инвестиции в 
инфраструктура в Катар, 
която се готви да приеме 
Световното първенство 
по футбол през 2022 г., 
ще дадат силен тласък на 
икономиката на страната, 
а останалите нефтопроиз-
водители от Залива също 
ще се облагодетелстват, се 
казва в анализ на кувейт-
ска банка. Катар вече обяви 
плановете си да изхарчи 
рекордните 100 млрд. USD 
за инфраструктура и други 
благоустройствени проекти, 
а спечелването на правото 
да бъде домакин на едно от 
най-престижните спортни 
събития в света ще ускори 
изпълнението на някои про-
екти, се казва в проучването 
на Националната банка на 
Кувейт (НБК). Въпреки че 
подобни мащабни разходи 
ще осигурят стабилния ръст 
на икономиката на Катар, 
те може да предизвикат и 
инфлация и да окажат силен 
натиск над финансовите 
резерви на страната.

Разнообразна 
икономика
НБК отбелязва, че Световно-
то първенство през 2010 г. в 
Южна Африка е привлякло 
около 500 хил. посетители, 
почти 1/3 от населението на 
Катар. Катар също така ще 
бъде най-малката икономи-
ка, получила домакинство 
за световно първенство, ко-
ето подсказва, че събитието 
може да има голямо отра-
жение, макар че до 2022 г. 
икономиката на страната 
ще бъде много по-голяма, 
отколкото е в момента, се 
казва още в изследването. 
“Огромната инвестиционна 
програма също така ще по-
могне за разнообразяването 
на икономиката”, се казва 
още в изследването на бан-
ката. Според него може да 
се очаква частният сектор 
на страната в бъдеще да 

▶ Стадионът “Лосейл” е проектиран за Световното по футбол през 2020 г. и капацитетът му ще бъде 86 250 
души  Снимка bloomberg

Инвестирането на рекордните 100 млрд. USD за Световното 
първенство по футбол през 2022 г. ще даде силен тласък на 
икономиката, но може да предизвика и инфлация

ното първенство на първо 
място добавя усещане за 
спешност и твърд краен 
срок за завършване на про-
екти от критична важност 
за успешното провеждане 
на събитието. Като първа 
стъпка официални лица в 
Катар обявиха започването 
на цели 200 проекта в раз-
лични райони до първото 
тримесечие на 2011 г.”, каз-
ват от НБК. Правителство-
то обеща приготовленията 
за първенството да дадат 
тласък на проектите за ме-
тро и железопътни линии, 
които да поемат очаквания 
поток туристи. Въпреки че 
изброените проекти са би-
ли планирани независимо 
от Световното по футбол 

през 2022 г., Катар ще има 
полза от допълнителните 
разходи по проекти, започ-
нати само заради първен-
ството. Катар ще получи 
неочаквана подкрепа от две 
основни области. От една 
страна, заявката изисква 
построяването на 12 ста-
диона до 2022 г. Освен това 
страната възнамерява да 
създаде 90 хил. допълни-
телни хотелски стаи. Въ-
преки че според изисква-
нията на ФИФА страната 
ще трябва да осигури само 
65 хил. стаи, Катар смята 
да създаде допълнителни 
25 хил. за всеки случай. 
Последващите ползи не са 
за пренебрегване и идват 
в много подходящо време. 

Те съвпадат с достигането 
на поставените като цел 
за страната 77 млн. тона 
на година производство на 
течен природен газ и съв-
падат със спекулациите за 
възможностите на Катар да 
поддържа своя бърз възход, 
след като свързаните с газа 
проекти бъдат завършени.

Туризмът и банките
Инвестициите в инфра-
структура също ще съ-
действат за преодоляването 
на някои от дефицитите, 
натрупани в множество 
сфери, тъй като развитието 
на инфраструктурата не е 
ставало едновременно с 
бързия ръст на икономика-
та и населението. Според 

банката новите инвести-
ции ще балансират ико-
номиката и ще поставят 
основите за допълнителен 
бъдещ растеж. Това ще се 
отрази благоприятно и на 
плановете на Катар да за-
сили своя туризъм и да 
стане привлекателно място 
в региона. Разходите ще 
имат и големи последици 
за финансовия сектор, като 
банковите и инвестицион-
ните институции може да 
бъдат едни от основните, 
извлекли ползи. Дори и в 
момента подкрепените от 
правителството проекти са 
били от основно значение 
за бързото възстановяване 
на банковия сектор след 
финансовата криза. 

играе по-голяма роля, нама-
лявайки държавния принос 
в икономиката.

Метро, летище, 
пристанище
Още преди решението на 
ФИФА Катар вече беше на-
чертал плана за отделянето 
на 100 млрд. USD за ин-
фраструктура. Това пред-
ставлява около 87% от БВП 
на страната, което за 2010 г. 
достига стойност около 115 
млрд. USD. Това е част от 
амбициозната Национал-
на визия 2030, която цели 
модернизирането на Катар. 
Като част от плана прави-
телството ще даде 40 млрд. 
USD за проекти, а оста-
налите пари ще дойдат от 
държавни фирми като Qatar 
Petroleum. Планът включва 
няколко мегапроекта, най-
вече в транспортния и жи-
лищния сектор. Такива са 
например създаването на 
мрежа от железопътни и 
метролинии, оценена на 25 
млрд. USD, отначало пла-
нирана за 2025 г., въпреки 
че някои части от нея ще 
бъдат готови по-рано. Доста 
напреднала е и първата фаза 
от строежа на ново лети-
ще на стойност 10 млрд. 
USD. Други важни обекти 
са дълбоководно приста-
нище на стойност 7 млрд. 
USD и мост за 1 млрд. USD, 
който да свърже новото ле-
тище с проекти в северната 
част на Доха. Допълнител-
ни 20 млрд. USD ще бъдат 
изразходвани за строеж и 
разширяване на пътища. 
Вече са започнати и няколко 
жилищни проекта с планове 
за още, които да задоволят 
нуждите на увеличаващото 
се население на Катар, което 
е нараснало със 128% от 
2004 г. насам и в момента е 
1.7 млн. души.

200 проекта в ход
“Домакинството на светов-
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2010 не беше годината на     съдебната реформа 

2010 може да стане годи-
ната на ефективната съ-
дебна реформа, ако всички 
власти седнат на една маса 
и се разберат за рамките 
и промените. Тези думи, 
изречени точно преди 
година от бившия вече 
председател на Върхов-
ния административен съд 
(ВАС) и настоящ омбуд-
сман Константин Пенчев, 
за жалост не се оказаха 
пророчески. Реформата в 
съдебната област се случ-
ва изключително трудно 
и мъчително, въпреки че 
годината мина под знака 
на желанието за борба с 
голямата корупция и ор-
ганизираната престъпност, 
облечена в два законопро-
екта - единият за създа-
ването на специализиран 
съд, част от промените в 
законопроекта за съдеб-
ната власт, а другият - за 
нов закон за конфискация 
на незаконно придобито 
имущество, по-известен 
като закона “Кушлев”. И 
двата законопроекта оба-
че заседнаха на различни 
етапи по пътя на прие-
мането си - вторият беше 
блокиран от правната ди-
рекция на Министерския 
съвет преди внасянето му 
в парламента, а първият 
беше отложен в последния 
момент преди гласуването 
му на второ четене в пар-
ламента заедно с целия 
пакет промени в съдебната 
власт.

добро желание, 
трудно изпълнение
Още през пролетта упра-
вляващите приеха стра-
тегията за съдебната ре-
форма и създадоха про-
ектозакони с поправки в 
Наказателнопроцесуалния 
кодекс и в Закона за съ-
дебната власт (ЗСВ). Те 
включват редица мерки, 
които трябва да направят 
системата по-бърза и по-
ефективна, а кадрите в 
нея - по-независими. Па-
радоксално, но промените 
не успяха да станат факт 
в следващите месеци не 
толкова заради спънки и 
съпротива от страна на 
опозицията, а заради раз-
ногласия вътре в  ГЕРБ и 
по-точно между депута-
тите от правната комисия 
и правосъдния министър 

Маргарита Попова. На-
родните представители 
премахнаха едни тексто-
ве, промениха други, одо-
бриха трети, но накрая се 
оказа, че по този начин в 
проектозакона са се поя-
вили твърде много проти-
воречия. Така приемането 
на промените в Закона 
за съдебната власт и На-
казателнопроцесуалния 
кодекс бяха отложени за 
неопределено време. 

Специализираният 
съд
Народното събрание все 
пак одобри новата струк-
тура на магистратурата, 
която включва специали-
зираните съдилища и про-
куратури. Те обаче няма 
да бъдат тези страховити 
структури за громене на 
организираната престъп-
ност и корупцията по ви-
соките етажи, както из-
начално бяха замислени. 
Голяма част от текстовете, 
остро критикувани от пра-
возащитните организации 
и опозицията, претърпяха 
съществени промени. От-
падна най-спорният мо-
мент - идеята спецсъдът 
да гледа делата срещу чле-
нове на правителството, 
депутати, областни упра-
вители, кметове, шефове 
на държавни агенции и 
комисии, както и магист-
рати. Tака след промените 
за специализирания съд 
останаха делата срещу 
организирани престъпни 
групи. 

За радост на правозащи-
тниците отпаднаха и твър-
де много специални права 
на ангажираните в тези 
специални структури като 
засекретяване на свиде-
тели без тяхното изрично 
искане, специален ред при 
разкриването на банкова 
тайна или подслушване на 
хора с имунитет. 

Специализираните съди-
лища обаче няма да бъдат 
панацея за разрешаването 
на всички ключови дела 
срещу престъпни структу-
ри и с голяма обществена 
значимост, по които съдът 
досега не се е произнесъл 
“задоволително” според 
обществото. Заварените 
дела срещу организирана-
та престъпност  ще бъдат 
продължени по старото 
законодателство. 

Промените в системата все още са само на 
хартия, а големите идеи на ГЕРБ като тaзи 
за страховития специализиран съд малко 
по малко се обезличиха

Ани Коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

акции на МВР с колоритни 
имена. За тях в доклада се 
отбелязва само, че Бълга-
рия е увеличила усилията 
си чрез серия от полицей-
ски акции срещу организи-
рани престъпни групи, но 
последващите действия са 
неефективни. 

За разлика от вечното 
оправдание на Бойко Бо-
рисов “ние ги хващаме, те 
ги пускат”, което фиксира 
отговорността само върху 
съдебната институция, ко-
мисията отбелязва и про-
блемите в прокуратурата и 
в системата на МВР - лип-
сата на инициативност, 
качеството на събирания 
доказателствен материал, 
който често е негоден и не 
води до присъди, и др. Уп-
равляващите в България 
обаче, както и медиите, от 
години отказват да разпоз-
наят това като проблем. 
Прави го май само Евро-
пейската комисия в своите 
доклади.  

няма универсално 
решение
Само специализирани съ-
дилища обаче едва ли са 
достатъчни да впечатлят 
Брюксел.  Последният 
мониторингов доклад на 
Европейската комисия за 
напредъка на България в 
областта на вътрешния 
ред и правосъдието от та-
зи година хвали приетите 
на хартия реформи, но 
за пореден път отбеляз-
ва, че те все още не са 
проникнали в практиката, 
която страда от същест-
вени недостатъци - както 
в досъдебната, така и в 
съдебната фаза. 

Комисията не беше впе-
чатлена въпреки гръмките 

Оценка
Брюксел за 
съдебната 
система

Последният доклад 
на Европейската 
комисия (ЕК) 
в областта 
на съдебната 
реформа и борбата 
с корупцията, 
публикуван през 
лятото, отчита 
политическата 
воля за промяна, 
но в същото време 
поставя под съмнение 
практическите 
резултати, 
реалните присъди и 
ефективността на 
съдебната система. 
Брюксел отправя 
редица препоръки. 

Необходими са 
цялостни реформи, 
за да се подобри 
съдебната практика, 
се казва в доклада. Те 
включват подобрения 
в образованието за 
юристи, промени 
в системата 
за оценяване и 
подобрения в 
процедурите за 
подбор и назначаване.

Комисията припомня 
и препоръките 
от предходната 
година, които все 
още не са изпълнени, 
като изискването 
всички съдилища 
да публикуват 
решенията си онлайн.

Комисията 
приканва България 

▶

▶

▶

▶

още да подобри 
съдебната практика 
в прокуратурата 
и съдилищата, 
като се извърши 
подробен анализ на 
недостатъците в 
сътрудничество 
с чуждестранни 
експерти.

Относно борбата 
с организираната 
престъпност 
комисията отново 
припомня стари 
препоръки, които 
още не са изпълнени: 
специализация в 
рамките на съдебната 
власт, увеличаване 
капацитета на 
съвместните екипи 
по организираната 
престъпност, 
разширяване на 
правомощията им и 
т.н.

За борбата с 
корупцията се иска 
подобряване на 
съдебната практика 
по дела за измами и 
корупция по високите 
етажи, а също и 
укрепване на Закона за 
предотвратяване на 
конфликт на интереси 
с орган, който да 
има правомощия 
да установява и 
наказва конфликт на 
интереси.

Препоръчва се 
по-голям контрол 
при обществените 
поръчки, както 
и дисциплинарни 
мерки, така че те 
да имат възпиращ 
ефект за последващи 
нарушения.

▶

▶

▶

Реформата 
в съдебната 

област се случва 
изключително 
трудно и мъчително

Специали-
зираните 

съдилища няма 
да бъдат панацея 
за разрешаването 
на всички 
ключови дела 
срещу престъпни 
структури
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2010 не беше годината на     съдебната реформа 

Проектозаконът 
за отнемане на 
незаконно придобито 
имущество за щастие 
на мнозина заседна в 
правната дирекция на 
Министерския съвет

Един от най-спорните 
проектозакони за годи-
ната, този за отнемане 
на незаконно придоби-
то имущество, в крайна 
сметка се оказа заклещен в 
правната дирекция на Ми-
нистерския съвет (МС), 
след като предизвика куп 
емоционални реакции и 
дебати в обществото. Той 
не успя да си проправи 
път към парламента през 
тази година за радост на 
мнозина независими екс-
перти и правозащитници, 
които го смятат не само за 
проблемен, но и за откро-
вено опасен. 

На третия опит, макар и 
с много уговорки и усло-
вности, проектозаконът 
успя да се сдобие с одо-
брението на Венецианска-
та комисия. Въпреки това 
в началото на декември 
правният екип на МС ре-
ши, че той продължава 
да съдържа проблемни и 
потенциално опасни тек-
стове и не може да влезе 
в парламента. 

нови правила
Проектът, по-известен ка-
то закона „Попова” или 

закона „Кушлев”, променя 
изцяло правилата за кон-
фискация на имущество, 
уредени в сега действащия 
нормативен документ. Той 
увеличава списъка с прес-
тъпления и дава по-голямо 
поле за изява на комисията 
„Кушлев”, включително и 
в политическото поприще. 
От друга страна се уско-
ряват процедурите. Сега, 
за да се наложи запор 
на имущество, трябва да 
има повдигнато обвине-
ние срещу лицето, а за 
да се отнеме имущество 
- влязла в сила присъда. 
В новия вариант конфис-
кацията ще може да става, 
преди да има присъда, а 
в някои случаи без дори 
да има дело. Проектът 
беше представен в пър-
вите месеци на 2010 г. от 
правосъдното министер-
ство като „най-мощното 
оръжие, което България 
някога е вадила срещу ор-
ганизираната престъпност 
и корупцията”, по думите 
на правосъдния министър 
Маргарита Попова. 

оръжие, но за какво
Това мощно оръжие обаче 
накара косите на правоза-
щитниците да се изправят, 
тъй като според тях съдър-
жа прекалено големи въз-
можности за погазване на 
човешки права, разправа с 
политически противници 
и други практики, които 
ни връщат в тъмните годи-
ни на тоталитаризъм. 

В проекта вече не се 
говори за имущество, 
придобито от престъпна 
дейност, а за незаконно 
имущество. В българската 
икономическа реалност 
обаче ако този закон стане 
факт и дефиницията му 
за незаконно имущество 
започне да се прилага ма-
сово, то под ударите му 
могат да попаднат и около 
400 хил. семейства, които 
нямат нищо общо с орга-
низираната престъпност.

реакция
Този и редица други не 
съвсем обмислени от 
всички страни текстове, 
както и потайността на 
Министерството на право-
съдието, което дълго вре-
ме криеше проектозакона   
от обществото, накараха 
няколко правозащитни и 
професионални неправи-
телствени организации 
да се активизират срещу 
новия закон „Кушлев”. 

Дали решението на 
правната дирекция на МС 
дойде като резултат от 
това, или пък има дру-
ги причини, не е съвсем 
ясно. Със сигурност оба-
че по-добрият вариант е 
проектът да бъде задър-
жан, докато проблемите 
бъдат изчистени и докато 
се намери гаранция, че 
мощното оръжие ще бъде 
насочвано само срещу те-
зи, които са го заслужили 
по всички международни 
стандарти. 

Законът „Кушлев”, 
или в какво се 
превръщат мечтите

имотите на стотици хиляди български семейства можеха да се окажат обект 
на конфискация, ако проектозаконът "Кушлев" беше приет в последния си вид

снимка марина ангелоВа

▶
илюстрация деян тодинов
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Съмнителни обществени поръчки 
и конфликт на интереси станаха 
причината за заведените съдебни 
дела срещу кметове през 2010 г.

Днес съдиите трябва 
да решат дали Емил 
Дичев ще остане в 
ареста

Защитата на кмета на Бе-
лослав Емил Дичев ще об-
жалва на днешното съдебно 
заседание задържането му в 
ареста за постоянно, както и 
отстраняването му от длъж-
ност. Градоначалникът беше 
арестуван на 17 декември за 
получаване на подкуп. Мал-
ко преди да бъде задържан, 
кметът на Белослав е полу-
чил 5000 лв. Банкнотите са 
били белязани и са открити 
при последвалия обиск на 
касата в кабинета му. При 
претърсване там са открити 
и иззети общо 150 хил. лв. в 
различни валути. 

Пари срещу влияние
Получените 5000 лв. са 
дадени от Борислав Бори-
сов от газовата компания 
“Брод 1”. В замяна кметът 
е трябвало да съдейства на 
компанията за узаконяване-

то на документи за изграж-
дане на терминал за течен 
газ в Белослав. От кмета 
било поискано да окаже 
въздействие върху общин-
ските съветници, така че 
те да решат казуса в полза 
на фирмата. Бизнесменът 
Борислав Борисов е записал 
разговора си с кмета с мо-
билен телефон. Според за-
щитата на обвиняемия този 
звуков запис не би могъл да 
се смята за специално раз-
узнавателно средство, нито 
да се счита за доказателство 
просто защото можело да 
бъде манипулиран. 

защитата - помагал 
на разследващите и 
е леко болен
Според адвокатите на Емил 

Дичев - Борислав Люцка-
нов и Иван Томов, обвине-
нието не е прецизирано. На 
предишното съдебно засе-
дание кметът на Белослав 
заяви, че няма намерение 
да се укрива. Той изтъкна 
също, че след задържането 
си е оказвал съдействие 
на разследващите. Според 
представената от защита-
та епикриза и медицинско 
свидетелство Емил Дичев 
има лека форма на хипер-
тония и дегенерация на 
ретините. Въпреки изло-
жените доводи преди 8 дни 
окръжният съд прецени, че 
ако бъде пуснат на свобода, 
има опасност обвиняемият 
да се укрие и да извърши 
друго престъпление. Съ-
браните до момента до-
казателства водят до обо-
сновано предположение, 
че Емил Дичев е автор на 
престъплението, в което 
е обвинен. Днес ще стане 
ясно дали мярката на кмета 
на Белослав ще бъде заме-
нена с по-лека, или той ще 
си остане в ареста.

Съдът решава за мярката  
на кмета на Белослав 

След това му бяха 
повдигнати още  
2 обвинения

Възможно ли е кмет от уп-
равляващата партия в Бъл-
гария да бъде осъден? Да. 
5-годишна присъда получи 
кметът на Ямбол Георги 
Славов. Той беше обвинен в 
нарушаване на служебните 
задължения и превишаване 
на правата си при възлагане 
на обществена поръчка за 
улични водопроводи по две 
ямболски улици.

голямото ощипване 
на хазната
Според обвинението щета-
та, нанесена на общината, 
e за над 2 млн. лв. Освен че 
му даде 5-годишна присъда, 
съдът лиши Славов и от 
правото 6 години да заема 
длъжността кмет.

“Доволна съм от присъда-
та, признат беше за виновен 
за престъпление по служба, 
представляващо особено те-
жък случай”, каза прокуро-

Ямболският градоначалник 
получи 5-годишна присъда

5000
▶ лева подкуп стана 
причина за задържането 
на Емил Дичев

емил дичев▶ Снимка Емилия коСтаДиноВа

2010 г. ще се запомни и със 
заведените съдебни дела 
срещу кметове. Освен об-
винения през тази година 
нашумяха и случаи с осъ-
дителни присъди. Засега 
само на първа инстанция. 
Най-честите нарушения са 
получаване на подкупи от 
частни лица, неспазване 
на Закона за обществени-
те поръчки, конфликт на 
интереси, злоупотреба с 
влияние. 

глоби и присъди
Един от най-известни-
те кметове - на Сливен 
- Йордан Лечков има 7 
повдигнати обвинения. 
Ямболският кмет Георги 

Славов получи 5-годишна 
присъда, която обжалва. 
Седмица преди Коледа 
кметът на Белослав беше 
арестуван за получаване 
на 5000 лв. подкуп. Гра-
доначалникът на Бяла, Ру-
сенско, Юрий Симеонов 
е осъден за конфликт на 
интереси. Той трябва да 
плати 13 000 лв. глоби и 
да върне 7240 лв. от по-
лучени заплати. Отделно 
от това трябва да заплати 
близо 1000 лв. на комиси-
ята за предотвратяване на 
конфликт на интереси към 
общинския съвет. Според 
административния съд той 
е допуснал нарушения при 
сключване и изпълнение 

на граждански договори. И 
това вероятно са само част 
от скандалните случаи. 

обяснение за бума на 
делата
“Опитваме се да събираме 
данни за делата и присъди-
те срещу кметовете, но е 
трудно, защото има много 
малки общини и не се дава 
гласност на случаите. Може 
би сега делата са повече, 
защото кметовете реализи-
рат големи инвестиционни 
проекти”, обясни изпълни-
телният директор на На-
ционалното сдружение на 
общините в Република Бъл-
гария Гинка Чавдарова. 

Красимира Янева

Корупция и 
злоупотреби  в 
местната власт
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Сагата на 
сливенския кмет 
с прокуратурата 
започна през 
пролетта

Магистратите от Окръж-
ния съд в Сливен са си 
направили отвод по дело-
то срещу кмета на града 
Йордан Лечков. Той е об-
винен в измама и търговия 
с влияние. Поради тази 
причина делото е изпра-
тено във Върховния каса-
ционен съд, който трябва 
да реши къде ще се гледа 
процесът. 

реално  
обвинение
След месеци на взаимни 
обвинения в началото на 
декември Окръжната про-
куратура в Сливен внесе 
обвинителен акт в съда 
по едно от делата, водени 
срещу кмета на общината 
Йордан Лечков. Бившият 
футболист е обвинен за 
търговия с влияние и из-
мама. Според обвинението 
през март 2005 г. той е 
поискал и приел от Илия 
Георгиев-Манастира 5000 
лв. дарение за футболния 
клуб “Сливен-2000”. Още-
теният е местен бизнес-
мен, който обяснил, че е 
събрал поисканата сума от 
собственици на имоти във 
вилната зона в Асеновско-
то дефиле, за да се реши 
проблемът с водоснабдя-
ването там, но това не се 
е случило.

началото
Проблемите на Йордан Ле-
чков с прокуратурата за-
почнаха през пролетта. 16 
години след като златното 
кубе на българския футбол 
Йордан Лечков вкара по-
бедния гол на четвъртфина-
ла в САЩ срещу Германия, 
срещу него се изсипаха 7 

Сливенските съдии си 
направиха отвод по дело 
срещу Лечков

Ямболският градоначалник 
получи 5-годишна присъда

рът Димитрина Георгиева. 
Славов обжалва присъдата. 
Според него тя е произнесе-
на на база обвинения, стъпи-
ли на догадки. “За мен това 
е обвинение, което се гради 
на предположения и догад-
ки”, каза Георги Славов. 

още обвинения
В средата на декември беше 
повдигнато второ обвинение 
срещу Славов - за общест-
вената поръчка за издава-
не на общинския бюлетин. 
Около седмица по-късно 
дойде и третото - за ре-
монт на спортна зала “Ди-
ана”. Според обвинението 
кметът е нарушил Закона 
за обществените поръчки. 
Обявил е процедура за ре-
монта, но не се е явил нито 
един кандидат. По закон 
процедурата трябва да бъде 
прекратена. Славов обаче 
поканил фирма за изпълни-
тел и сключил договор с нея, 
и то без да има осигурено 
финансиране. Нанесената 
щета на общината е за близо 
30 хил. лв.

Всичко, което 
съм направил 

по отношение на 
общината, още 
хиляда живота да 
имам, пак така ще 
го направя  

Йордан Лечков, 
кмет на Сливен

прокурорски обвинения. 2 
от тях са за престъпления 
по служба, 3 за злоупотреба 
със служебно положение, 
едно за нецелево разходва-
не на бюджетни средства и 
за съставяне на официален 
документ с невярно съдър-
жание. Така през пролетта 
на тази година започна са-
гата на сливенския кмет 
Йордан Лечков с прокура-
турата. 

отстранен
В средата на април Сли-
венският окръжен съд 
отстрани от поста кмета 
на града Йордан Лечков. 
“Аз пак съм кмет до до-
казване на противното”, 
заяви Лечков на излизане 
от съдебното заседание. 
И беше твърде убеден, че 
ще завърши мандата си - 
“Даже и да бъда отстранен 
от Апелативния съд, аз 
пак съм кмет. Моят срок 
изтича през 2011 г. със за-
вършването на мандата, аз 
други срокове нямам.” 

Само  
временно
Точно след 47 дни оба-
че - в края на юни, Бур-
гаският апелативен съд 
върна на поста бившия 
футболист от националния 
ни отбор. Съдът реши, че 
няма категорични данни, 
че Йордан Лечков оказва 
натиск върху свидетели, 
пречи на събирането на 
доказателства или укрива 
документи по разследване-

то по повдигнатите срещу 
него обвинения. 

Точно заради отстра-
няването си от длъжност 
Йордан Лечков смята да 
заведе 2 иска срещу Бъл-
гария в Европейския съд 
по правата на човека в 
Страсбург. Той поиска сре-
ща с главния прокурор и 
дори с премиера Бойко 
Борисов. “Били ли сме, 
не сме ли били приятели 
(с Бойко Борисов - бел. 
ред.)? Защо да ви казваме 
какви са ни отношенията? 
Може да сме гаджета. Като 
ще е цирк, да е пълен”, 
отговори още през април 
бившият футболист на 
германския “Хамбургер 
Шпортферайн”. 

Кмет срещу  
прокуратура
Според Йордан Лечков про-
куратурата води кампания 
срещу него, като се стреми 
да му пречи. На прескон-
ференция пред журналисти 
преди време сливенският 
кмет обяви, че прокурорът 
Пламен Стефанов му пре-
чел, защото имал мераци 
за кметския стол. 

Според кмета прокура-
турата е блокирала рабо-
тата по проекта за водния 
цикъл на Сливен. Лечков 
дори припомни, че още 
през февруари тази година 
общината е подала сигнал 
за измама по водния про-
ект, но по него не било 
направено нищо. “Нямам 
вина. Всичко, което съм 
направил по отношение на 
общината, още хиляда жи-
вота да имам, пак така ще го 
направя”, заяви кметът.

На 23 декември обаче 
прокуратурата е повдигна-
ла ново обвинение слещу 
сливенския кмет, съобщи 
самият той вчера. Лечков 
обаче не пожела да каже в 
какво е обвинен. 

Красимира Янева

Йордан Лечков▶ Снимка марина ангелоВа

георги Славов▶ Снимка БоБи ТошеВ
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Хитри трикове за безшумно 
и безп(б)олез(не)но затваря-
не на болници. Така може 
да се нарекат опитите на 
тримата здравни министри 
през изминалата година да 
подобрят здравеопазването 
у нас. Колкото и различ-
ни виждания за развитието 
на здравната ни система 
да имаха Божидар Нанев, 
Анна-Мария Борисова и 
Стефан Константинов, и 
тримата бяха единодушни, 
че болниците ни са в повече. 
Нямало малка страна като 
нашата в Европа, която да 
разполага с над 300 лечеб-
ни заведения, казваха те в 
един глас. Затова и тримата 
предприемаха ту по-смели и 
явни, ту по-плахи и скрити 
действия за намаляване на 
броя им. Всички опити оба-
че се увенчаха с неуспех и 
хвърчащи оставки.

опит за 
закриване на болници
Проблемът със затварянето 
на болниците не датира от 
2010 г., но в началото на 

Правителството не успя да осъществи 
идеята си да редуцира част от лечебните 
заведения у нас

Мисия (не)възможна:      закриване на болници

отиващата си година той се 
разгоря с пълна сила. 

Първият здравен министър 
от кабинета на Бойко Бори-
сов д-р Божидар Нанев реши 
да започне реформата, като 
въведе нови по-строги изис-
квания за болниците, които 
искат да работят с НЗОК 
по клинични пътеки. Зад 
тях лекарите съзряха скрити 
намерения за закриване на 
над 100 лечебни заведения. 
Така пациенти и медици се 
надигнаха на бунт срещу 
“реформата”. И докато те 
протестираха, Нанев се опи-
та да обясни как болниците в 
България са прекалено мно-

елена Петкова
elena.petkova@pari.bg

го и неефективните тряб-
ва да бъдат ликвидирани. 
Обществото обаче не беше 
съгласно и здравното минис-
терство беше принудено да 
замрази “реформата”... поне 
до идването на следващия 
министър.

нов министър, 
нов късмет
Проф. Анна-Мария Бори-
сова встъпи в длъжност 
с голям размах и голяма 
грешка - и тя се захвана 
най-напред със закриването 
на болници. Борисова мно-
гократно се опита да обясни 
на обществото колко добре 
ще се отрази на системата 
намаляването на броя им, 
но без успех. Тези нейни 
виждания й навлякоха гнева 
на гилдията и на пациентите 
и я  наредиха на опашката за 
оставки. 

Нейният екип написа скан-
далната Наредба 49, която 
въведе изисквания за опреде-
лен брой легла в болниците - 
60 за многопрофилните и 30 
за специализираните. Всич-

ки лечебни заведения, които 
не отговарят на условията, 
основно малки частни, об-
щински и специализирани 
болници, трябваше да за-
творят врати. Според някои 
лекари подзаконовият акт 
щеше да изхвърли от пазара 
поне 70 болници. Именно 
поради широкото общест-
вено несъгласие наредбата 
не беше приета, но само по 
време на управлението на 
проф. Анна-Мария Борисо-
ва. Желанието й да закрие 
някои болници бе една от 
причините проф. Борисова 
да оваканти поста.

По-късно третият нов ми-
нистър със стари идеи д-р 
Стефан Константинов прие 
скандалния подзаконов акт. 
Изглежда, правителството 
министрите си мени, но 
идеите - не. Отговорът на 
засегнатите болници не за-
късня. 17 от тях заведоха 
дела срещу министерството 
с обвинение, че наредбата 
противоречи на закона за 
лечебните заведения и огра-
ничава стопанската им дей-
ност. Лечебните заведения 
най-вероятно ще спечелят 
делото. Затова догодина ще 
се наложи наредбата да бъде 
сериозно коригирана. Засега 
всички опити на правител-
ството да закрива болници 
се провалиха.

 Нов елегантен начин за то-
ва е залегнал в Концепцията 
за по-добро здравеопазване. 
Тя предвижда въвеждането 
на регулирана от държавата 
конкуренция при сключване 
на договори за клинични 
пътеки. В български условия 
това би трябвало да означа-
ва, че НЗОК ще “поръчва” 
медицински услуги на ба-
зата на зададени параметри 
за брой легла, специалисти, 
вид апаратура и т.н. При 
тези критерии болниците 
ще се конкурират за брой и 
вид клинични пътеки. Това 
обаче ще доведе до естестве-
ното елиминиране на някои 
лечебни заведения поради 
факта, че не отговарят на 
поставените условия.

Концепция за 
преструктуриране
Тримата министри успяха да 
сътворят една друга концеп-
ция за преструктуриране на 
лечебните заведения. В нея 

също е залегнала идеята за 
редуциране на броя им. Тя 
обаче цели също да улесни 
ориентацията на пациента в 
мрежата от болници у нас. 

Концепцията разделя ле-
чебните заведения на три 
нива на компетентност спо-
ред броя и квалификацията 
на специалистите, налична-
та апаратура, обема работа 
и др. Третото ниво е най-ви-
сокото. В него попадат най-
добрите болници - основно 
държавни и университетски, 
в които ще се лекуват най-
тежките заболявания. Някои 
от тях ще се превърнат в 
онкологични центрове, за 
оборудването и модернизи-
рането на които ще бъдат 
инвестирани около 148 млн. 
лв. Областните болници ще 
образуват второто ниво, къ-
дето ще се лекуват по-ле-
ки случаи. Голяма част от 
малките общински болници 
пък ще бъдат превърнати 
в клиники за долекуване, 
каквито в момента у нас не 
съществуват. За тази цел са 
предвидени още 140 млн. 
лв. по европейски програ-
ми. Това преструктуриране 

неминуемо ще доведе до 
естествената елиминация 
на някои по-малки и не тол-
кова ефективни болници. 
Както казва министър Кон-
стантинов, на България са 
й необходими не повече от 
120 болници.

Накратко затварянето на 
лечебни заведения е неиз-
бежно. Макар да не стана 
тази година, то ще бъде от-
части осъществено догодина 
или най-късно до края на 
мандата на правителството.

д-р Стефан Константинов,
министър на здравеопазването

Моделът, 
при който 

се откриват 
лечебни 
заведения само 
за дейности, 
които са добре 
финансирани, 
вече е вреден

Теодора захариева,
председател на Центъра за защита 
на правата в здравеопазването

Със 
закрива

нето на болници 
се отнема 
едно от най
важните права 
на пациента  
правото на избор 
къде да се лекува

Новата болнична структура
Три нива на 
компетентност
(Определят се според броя на специалистите, степен на 
тяхната квалификация, обем медицинска дейност, 
наличност на медицинска апаратура)

Евроболници
Предвижда се създаването на:

- 3 национални центъра за 
лечение на онкологични 

заболявания в София, 
Пловдив и Варна - 63.5 млн.лв. 

(по програма "Регионално 
развитие")

- 9 областни центъра за 
лечение на онкологични 

заболявания - 73.5 млн. лв. (по 
програма "Регионално 

развитие")

Общински болници 
в малките градове 
за лечение на леки 

случаи
 Предвижда се 
създаване на 

лечебни заведения 
за долекуване и 
продължително 
лечение от сега 

съществуващите 
малки общински 

болници - 140 млн. 
лв. (по програма 

"Регионално 
развитие")

Областни 
болници за 
лечение на 
по-тежки 

заболявания

В преструктурирането и модернизирането на болниците, които няма да бъдат закрити, ще се инвестират над 288 млн. лв.▶
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Мисия (не)възможна:      закриване на болници
д-р николай болтаджиев,
директор на болница “Св. Богоро-
дица” в София

Догодина 
здраве

опазването ще 
бъде много по
лошо от тази 
година

Делото, което заведох
ме срещу здравното 
министерство заради 
въвеждането на абсурдно-
то изискане за определен 
брой легла в болниците, 
продължава с пълна пара. 
Мисля, че ще го спече-
лим, въпреки че има леко 
протакане от страна на 
съда. Той изиска актуално 
състояние на болниците, 
завели иска. Съдът не 
би трябвало да изисква 
подобна информация, 
тъй като тя фигурира в 
Търговския регистър. 
Въпреки това смятам, че 
магистратите ще разгле-
дат нещата обективно 
и ще отменят частта от 
наредбата за броя на 
леглата. 

Министърът вече 
направи отстъпка, като 
даде гратисен период за 
изпълнение на наредбата 
до края на 2011 г. Това 
обаче не е достатъчно 
за нас, защото означава, 
че ние всички, които не 
отговаряме на изисква-
нията, трябва да строим 
нови сгради, в които да 
разположим повече легла. 
Това не е възможно. 
Изискването за броя на 
леглата е абсурдно и 
поради друга причина, за-
щото налага ограничения 
пред хората, които искат 
да инвестират в здраве-
опазване. Вече 3 години 
никой не смее да инвес-
тира в болници. Имам ко-
лега от Пазарджик, който 
създаде малка болница, 
но сега не може да си връ-
ща кредитите и вероятно 

Инвестицията в 
здравеопазването 
е лудост

ще му я вземат. В същото 
положение е и болница в 
Бургас със 100 легла. Тя е 
много луксозна, но няма 
възвръщаемост и собстве-
никът й има проблеми с 
банката.
 
Резултатът е огра
ничаване достъпа на 
пациентите до адекватно 
лечение. Министерство-
то прави това не само с 
въвеждането на абсурдни 
изисквания, но и с нама-
ляването на бюджетите на 
болниците. Тази година те 
се формираха на прин-
ципа колкото ти дадат, 
толкова. Ако си им симпа-
тичен или дадеш рушвет, 
ще получиш повече. Така 
че при бюджетно здраве-
опазване инвестицията е 
лудост. Затова се надя-
ваме на съда. Догодина 
здравеопазването ще бъде 
много по-лошо от тази 
година.

д-р Цветан райчинов,
председател на Българския 
лекарски съюз

Неслучайно 
здравният 

министър отлага 
разглеждането на 
Националната 
здравна карта в 
частта за броя на 
болниците

Наредбата, която 
поставя изисквания за 
определен брой легла в 
болниците, ще претър-
пи промяна през 2011 г. 
Няма логика за специ-
ализирана болница да се 
изискват 30 легла, при 
положение че за отде-
ление се изискват само 
5. В закона за лечебните 
заведения няма разписа-
ни изисквания за брой на 
леглата в болниците. На-
редбата се явява допълне-
ние към закона. Но в нея 
не може да се въвеждат 
изисквания, които така 
рязко да противоречат на 
нормативния акт. Той е 
водещ. 

Найвероятно цел
та на наредбата е да 
бъдат затворени част 
от болниците, тъй като 
министерството смята, че 

Изискването за брой 
легла ще бъде отменено 

те са прекалено много. 
Най-лошото е, че тези 
изисквания засягат мал-
ките честни, общински 
болници, особено спе-
циализираните болници 
- ортопедични, очни, 
хирургични, акушеро-
гинекологичните. Няма 
опасност за областните 
и университетските 
болници.

Догодина ще има 
промяна. Неслучайно 
здравният министър 
отлага разглеждане-
то на Националната 
здравна карта точно 
в тази й част. Щом 
болниците отговарят на 
изискванията на закона 
за лечебните заведения, 
няма причина те да не 
получат разрешение за 
работа независимо как-
во казва една наредба.

Изискването за определен 
брой легла в лечебните 
заведения, записано в 
Наредба 49, ограничава 
стопанската дейност на 
болниците. Тя няма подоб-
ни юридически правомо-
щия. Това може да стане 
само чрез закон.
Освен това подзаконовият 
акт се разминава драстич-
но с областните здравни 
карти. В тях болниците, 
които според наредбата 
трябва да затворят врати, 
съществуват. Получава се 
пълен нормативен хаос в 
областта на здравеопазва-
нето. За него допринасят и 
новите медицински стан-
дарти. В тях изисквани-
ята си противоречат и 
взаимно се изключват.

Наредба 49 ограничава          
стопанската дейност на болниците
Изискването за определен 

болниците. Тя няма подоб-
-

щия. Това може да стане 

Освен това подзаконовият 
акт се разминава драстич-

трябва да затворят врати, 
съществуват. Получава се 
пълен нормативен хаос в 
областта на здравеопазва-
нето. За него допринасят и 
новите медицински стан-

▶ д-р Стойчо Кацаров,
член на управителния съвет на 
Центъра за защита на права-
та в здравеопазването

Снимка марина ангелоВаВ преструктурирането и модернизирането на болниците, които няма да бъдат закрити, ще се инвестират над 288 млн. лв.▶
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Да кажеш, че си против 
глобализацията, е все едно 
да кажеш, че си против 
прекалено многото азот 
във въздуха, който дишаш. 
Или се приспособяваш и 
живееш, или си намираш 
един по-добър свят. Ако 
решиш да рискуваш с гло-
бализацията, ще трябва 
да приемеш и акомпани-
ращите я атрибути. Т.е. 
особеностите, които вър-
вят с нея. Като например 
изрази като “акомпани-
ращи атрибути”. Или пък 
като “глобализация”. Тези 
“вносни” думи отдавна не 
са въпрос на мода. Те са 
задължителни за успеш-
ната комуникация. Имам 
предвид общуване.

еволюция
Винаги съм завиждала 
(благородно!) на англогово-
рещите, че могат да правят 
най-различни творчески уп-
ражнения с езика си. Играта 
на думи в българския е да-
леч по-немощно оръжие от 
pun - тази в английския. Тук 
франкофоните ще кажат, че 
много от думите в езика на 
британската кралица са до-
шли от френския. Същото 
биха казали и наследниците 
на латините, както и 
всички, за кои-
то се сети-
те, че 

са минали през земята на 
крал Артур. И ще са пра-
ви. Англичаните обаче са 
направили няколко стъпки 
напред, като са вградили 
чуждите думи в език прис-
пособим и мелодичен. И 
изключително богат.

Lingua franca
Тъй като българският език 
далеч не е толкова гъвкав, 
колкото английският, а ние 
сме избрали да живеем 
именно в този свят, не-
избежно ни се налага да 
вдишваме и много чужда 
култура и език. И понеже 
английският е lingua franca 
на съвремието, вдишваме и 
него заедно с азота. А това, 
което издишваме, може да 
е закачливо, смешно, се-
риозно, претенциозно или 
просто удобно. Или пък 
неудобно за тези, прекара-
ли ученическите си години 
без часове по английски 
и интернет. Може даже и 
да е дразнещо, като това 
да казваш на телефонното 
обаждане “повикване” 
например (от англ. 
call - викам). 
Ама та-
ка 

му казват сега, какво да 
се прави.

Член на клуб
Има обаче и забавна стра-
на, която може както да 
ти осигури билет за даде-
на социална група, така и 
да доведе до пълна липса 
на връзка. Да кажеш на 
някого от по-възрастното 
поколение, че еди-кой си е 
суперлузър, е същото, като 
да кажеш на млад човек, 
че си закарал диканята на 
хармана. Не по-малко раз-
бираемо, но за по-разно-
родна група от хора звучат 
и изрази като “алоцирам 
ресурси”, “верифицирам 
акаунт”, “физически дейта-
рум” и т.н. (Спирам дотук, 
защото спелчекърът ми ще 
блокира.) Използването на 
такива изрази те кара да 
се чувстваш като член 
на английски клуб 
- избран, спе-
циален и 
раз-

личен. Само че този клуб 
расте толкова бързо, че вече 
тези извън него започват да 
изглеждат така - избрани, 
специални и различни.

бинглиш
И тук идва въпросът за 
удобството. Когато поло-
вината от информацията 
в ежедневието ти е на ан-
глийски, другата полови-
на става полуанглийски, 
най-малкото в мислите ти. 
Това обяснява защо има 
език като бинглиш (или 
бенглиш - комбинация от 
български и английски). 
Обяснява и защо няма език 
като беспаньол, да кажем. 
Пък може и да се по-
яви, като знам 
колко бъл-
г а р и 

Или как клубът на хората, които не говорят бинглиш, става все по-малък

Хм, това прави смисъл
живеят в Испания. Имен-
но емигрантите са царете 
на бинглиша. Зад граница 
това е пътят на сънарод-
ниците ни към превръща-
нето им в американци или 
англичани. Той преминава 
през изрази като “да си че-
кна мейла” (да си проверя 
пощата) и “да хвана ръш 
ауър” (най-натовареното 
за движение време, кога-
то стават задръствания) и 
след шест-седем години 
стига до истинските 
английски екви-
валенти.

Свят от светове
Ако погледнете колко дъ-
лъг е преводът на “ръш 
ауър”, ще разберете защо 
и в България английският 
така упорито си проправя 
път. Ами много по-кратко 
е, по-бързо, пък и всички го 
разбират. Или почти всич-
ки. Това, което Уолт Уитман 
някога е казал за САЩ, че 
са “гъмжаща нация от на-
ции”, днес може да се каже 
за света. Живеем в гъмжащ 
свят от светове. Зад всичко 
това стои не само удобство-
то на глобалните медии и 
връзки, но и удобството на 

един все по-универсален 
език. Ако можеш да му 
се насладиш и да го 

живееш, това наисти-
на е един прекрасен 
нов свят.

Иглика Филипова

Въпросът е докога

Дните на английския 
като международно 
средство за общуване 
може и да са 
преброени

Английският е най-успеш-
ният език в историята на 
света и много хора смятат, 
че той ще се използва все 
повече и повече. Според 
лингвиста Никълъс Ослър 
обаче дните му като lingua 
franca са преброени. В по-

след-
ната си 

книга - The 
Last Lingua Franca: 

English Until the Return of 
Babel (“Последният уни-
версален език - английски 
до завръщането на Вави-
лон”), цитирана от The 
Economist, той проследява 
историята на използваните 
в миналото универсални 
езици като персийския и 
латинския и защитава по-
зицията, че никой език, не-
зависимо колко популярен 
е той, не може да остане 
такъв завинаги.

не може 
да се разчита
Ключов елемент, на който 
Ослър гради тезата си, е, 
че английският наистина 

става все по-популярен, но 
като втори, а не като роден 
език. От всичките повече 
от 1 млрд. души по света, 
които го говорят, само за 
една трета той е майчин 
език, а именно тази група 
не нараства като численост. 
Според него не може да се 
разчита на това, че в неан-
глофонските страни винаги 
ще се изучава английски.

национално 
самочувствие
Два са факторите, които ще 
ограничат разпростране-
нието на английския език 
- национализмът и техноло-
гиите, твърди Ослър. Нито 
една съвременна нация със 
самочувствие не би приела 
чужд език за официален. 
Макар че това се е случ-
вало в някои от бившите 

британски колонии, то е 
ставало като неутрално ре-
шение за сметка на конку-
риращите се местни езици. 
В други бивши колонии, 
като Шри Ланка и Танза-
ния, английският вече не е 
предпочитаният език дори 
за елита. Преди 20 години 
пък Холандия обмисляше 
възможността да направи 
обучението в университе-
тите изцяло на английски, 
но се отказа заради нацио-
нална гордост.

епоха или миг
Ослър обаче не смята, че 
английският ще бъде заме-
нен от друг универсален 
език - той просто ще бъде 
последният такъв. Причина-
та е, че няма да има нужда 
от lingua franca, тъй като 
развитието на технологиите 

ще попълни тази празнина. 
В подкрепа на тезата си 
той подчертава значителния 
напредък при компютърни-
те преводи и програмите 
за гласово разпознаване. 
Ослър признава, че такъв 
софтуер се разработва от 50 
години и все още е далеч от 
перфектен. Но макар че за 
развитието на компютрите 
тези 50 години са цяла епо-
ха, за развитието на езика те 
са само миг. 

Затова не е изключено 
някой ден всеки да може да 
гъделичка националното си 
самочувствие, като говори 
на родния си език. Компю-
търът вместо него ще пре-
вежда на всички възможни 
езици, така че другите ще 
получават мисълта му обле-
чена в удобна за тях форма.
 




